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XIII Encuentro Internacional Esteban Hernández Esteve d’Història de la Comptabilitat. 
19.10.23 

Benvingudes i Benvinguts, autoritats, personal PDI, PTGAS i estudiants, 

Quan la Dra. Helena Benito em va convidar a aquesta trobada, no en vaig saber veure la 
transcendència, ja que la comptabilitat, per als que es dediquen a l’economia, és 
necessària, però per molts és avorrida.  

Res a veure amb la realitat, la comptabilitat és l’eina indispensable per aconseguir dades 
per prendre decisions, per tant, la seva cura és necessària. 

Una bona comptabilitat et permet saber on buscar, dins del munt de dades d’un exercici, 
i una bona comptabilitat analítica et permet fer escandalls correctes i, per tant, prendre 
decisions encertades. 

Des que la informació econòmica es diposita al Registre Mercantil, en el format 
estàndard, la informació sobre una empresa es pot estudiar al llarg dels anys. L’exemple 
més recent és l’informe Girona 100 SA que elabora des de fa 13 anys la càtedra de 
l’empresa familiar i la consultora KPMG. 

Les mateixes dades serveixen quan es vol estudiar la història d’una empresa, que 
segurament inclourà a més de les dades econòmiques, algunes fites sobre patents, 
productes, trajectòria de la família fundadora, etcètera. Fora de les dades dipositades 
en el RM, si és té sort, es pot comptar amb alguna comptabilitat amb llibres d’un volum 
considerable. 

No és fàcil trobar aquestes dades, ja que solen desaparèixer dels registres de les 
empreses al cap de 10 anys, tot i que la legislació catalana obliga a tractar com a 
documents a conservar, els que tenen una antiguitat superior a 25 anys. Per tant, quan 
es troben ajuden no només a estudiar la història d’una empresa, si no poden servir per 
estudiar un sector econòmic. 

En alguna ocasió, quan he tractat aquests documents històrics, el que més m’ha cridat 
l’atenció són les factures de proveïdors, d’inversions, veure sobretot en empreses 
industrials d’on varen sortir les primeres màquines. És un format de documentació que 
amb el temps i amb la factura electrònica seran autèntiques relíquies. 

No em queda més que encoratjar-vos a continuar fent recerca, però sobretot a fer 
públics aquests treballs, a difondre’ls, ja que ajuden a comprendre el teixit econòmic i la 
mateixa societat.  

 

Moltes gràcies  

Assumpció Vila  
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